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Az Ipari Park, a strandfürdő, a ter-
mál- és gyógyvíz, az alternatív ener-
giaforrások érdeklik a külföldi befek-
tetőket- Sikeresen mutatkozott be 
a város a „CITYINVEST”-en

Értékeihez, hagyományaihoz híven 
legyen jól működő város Törökszent-
miklós- Bemutatkozik Szabó Péter 
önkormányzati képviselő 

„Mi volas lerni Esperanton”- a Ma-
gyarországi Eszperantó Szövet-
ség településünkön oktató alelnö-
ke az eszperantó nyelv előnyeiről

„ Húsvéti virradatodban Uram , 
támassz fel bennünket eleven holtunkból  ”  

Az idén korán ránk köszöntött a tavasz. Talán 
nem is volt igazi tél, nem lepte vastag, éltető 
hótakaró a határt, az életet adó búzamező-
ket. 
Immár nemcsak az időjárás, hanem a nap-
tár is tavaszt jelez: közeleg a Húsvét, Jézus 
Krisztus feltámadásának ünnepe. A niceai 
zsinat döntése óta ez az ünnep a tavaszi 
napéjegyenlőséget követő holdtölte utáni első 
vasárnap. Az idén ez április 8-ra esik. A válto-
zó napon tartott keresztény ünnepek- Urunk 
mennybemenetele, Pünkösd, Szentháromság 
vasárnapja- a Húsvéthoz igazodnak.
 A húsvéti időszak 40 napos böjttel kezdődik 

annak emlékére, hogy Jézus, mielőtt meg-
kezdte tevékenységét 40 napra kiment a 
pusztába, böjtölt és imádkozott. A Nagyhét 
első napja a Virágvasárnap, amikor Jézus be-
vonult Jeruzsálembe: a nép hozsannát kiáltva 
pálmaágakkal köszöntötte, hogy még azon a 
héten, Nagypénteken „feszítsd meg”-et kiáltva 
a Golgotára küldje, ahol a gonosztevő Bara-
bás helyett keresztre feszítették. Nagycsü-
törtökön, az utolsó vacsorára emlékezve az 
Oltáriszentség alapítását ünnepeljük. Nagy-
pénteken Jézus szenvedésére és kereszt-
halálára emlékezünk. Nagyszombaton éjjel 
ünnepeljük a feltámadást. 
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TörökszenTmiklós Város önkormányzaTának ingyenes lapja

(Czakó Gábor)

Húsvéti szokások: 
Nagycsütörtökön elhallgatnak a harangok- Rómá-
ba mennek, ott gyászolják Krisztust. Húsvét éjjelén, 
a nagyszombati feltámadási körmeneten szólalnak 
meg újra, addig a templomi szertartásokon kereplőt 
használnak.
Nagypénteken mossa a holló a fiát- ez a mondás 
járta gyermekkoromban. A kút friss vizében meg-
mosakodni védelmet jelentett a betegségekkel 
szemben. Ugyancsak nagypénteken volt a határke-
rülés. A fiatalok kereplőkkel indultak a templomajtó-
tól a határba, elűzni a földekről az ártó erőket.
Nagyszombaton a húsvéti vigília liturgiája tűz- és 
vízszenteléssel kezdődik, majd gyertyás feltáma-
dási körmenettel ér véget. Régebben, amikor még 
Hamvazószerdától Húsvétig szigorú böjtöt tartot-
tak, a feltámadási szertartásról hazaérve fogyaszt-
hatták el az első húsételt, a húsvéti sonkát, tojást. 
Ezeknek az ételeknek szimbólikus jelentése van. 
Húsvétvasárnap a húsvéti ételeket- főleg a görög-
katolikusok- a mai napig megáldják. 
Húsvéthétfő a locsolkodás napja. Egy hagyomány 
szerint a Krisztus sírját őrző katonák a feltámadás 
tényén örvendező asszonyokat igyekeztek vízzel, 
locsolással lecsendesíteni. 
Ne feledjük, - gyakoroljuk- kedves népszokása-
inkat, hiszen az is az együttlét, a közös ünneplés 
része.     
   Subicz Józsefné
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Március 15. képekben

 Egyházi, városi és megyei vezetőink a római katolikus temetőben lévő
 Honvéd-síremlék előtt hajtottak fejet

fotó :  Árvai János

 Március 15-e mindig is a fiatalok ünnepe

 A Székács Elemér Szakközépiskola diákjai verses-zenés műsorral 
 emlékeztek a szabadságharc hőseire a Kossuth-szobornál

 A Kossuth út 48 sz. háznál lévő Kossuth-emléktábla megkoszorúzásán    
 az óvodások is ott voltak

 A főtéri megemlékezésen Sóki Ferenc 1848-49
 hangulatát tárogatóján idézte fel

 Cserkészek álltak díszőrséget a koszorúkkal
 borított Honvéd-síremléknél

  Volt aki hintóval vett részt az ünnepi menetben



	 Francia, osztrák és orosz befektetők képviselői vették fel 
a kapcsolatot Törökszentmiklós polgármesterével a ���T������T�����T������T�� 
elnevezésű program keretében tartott bemutatkozó-előadás után.
Az	ITD	Hungary	Magyar	Befektetési	és	Kereskedelemfejlesztési	
Kht.	2007.	március	21-én,	immár	negyedik	alkalommal	rendezte	
meg fővárosi központjában a „CITYINVEST” címet viselő elő-
adás-sorozatát. Ezúttal Makó, �zekszárd és Törökszentmik-
lós városvezetésének nyílt lehetősége bemutatni városuk 
befektetési lehetőségeit, konkrét helyszíneket és projekteket 
kínálva a Magyarországra akkreditált követségek gazdasági 
diplomatáinak, a külföldi, gazdasági érdekeltségű intézmé-
nyek, képviseletek, ügynökségek, vállalkozási tanácsadó 
irodák képviselőinek. Mint a lapunknak nyilatkozó Gombai 
Nagy Károlytól, az ITDH vezető tanácsosától megtudtuk, a Kht. 
2006 tavaszán útjára indított rendezvénysorozatának célja, hogy 
az eddig fókuszban lévő, infrastrukturálisan kedvező elhelyezke-
désű, nagyobb települések mellett, a közepes nagyságúnak szá-
mító városokra és környezetükre is ráirányítsa a külföldi befekte-
tőkkel kapcsolatban álló gazdasági szakemberek figyelmét. 
ABC sorrendben haladva elsőként dr. Búzás Péter, Makó polgár-
mestere mutatta be a Csongrád megyei várost, majd Szekszárd 
prezentációja következett Horváth István polgármester előadá-
sában. 
Mint az érdeklődők visszajelzéseiből a rendezvény végét záró 
sajtótájékoztatón kiderült, a harmadikként sorra kerülő török-
szentmiklósi bemutatkozás aratta a legnagyobb sikert,	amely	
abban is eltért az előzőektől, hogy háromszereplős volt. 
Elsőként dr. Juhász Enikő Törökszentmiklós polgármestere 
ismertette meg a várossal, annak tágabb és szűkebb környeze-
tével a hallgatóságot a számítógépes animáció segítségével. A 
városvezető a betelepülni vágyó cégek számára előnyként je-
lölte meg a munkaerőbázis meglétét, a munkaerő-kereslethez 
igazított szakképzést, valamint a település csomóponti elhelyez-
kedését. Az Ipari Park vonzerejének hangsúlyozása mellett a 
polgármester kiemelten foglalkozott a strand és kemping illetve 
az ehhez kapcsolódó gyógy-és termálvíz kínálta lehetőségek 
bemutatásával. ( A városvezetővel készült interjút a cikk végén 
olvashatják!)
A települést bemutató, Molnár Lajos által készített, angol nyel-
vű, nagy sikert arató kisfilmet követően Sólyom Viktor, a török-
szentmiklósi Ipari Park egyik legjelentősebb cégének, a CLAAS 
HUNGARIA Kft.-nek a gazdasági igazgatója lépett a pulpitusra, 
aki angolul ismertette cége pozitív tapasztalatait. Az igazgató a 
kedvező adózási feltételek mellett kiemelte a maximális segítsé-
get, illetve a gyors ügyintézést, melyet az önkormányzat biztosít 
a CLAAS-nak. 
Ezt követően Kocsis Gabriella az Ipari Park képviseletében el-
mondta: a többi vállalkozás tapasztalatai hasonlóan kedvezőek. 
Eddig minden betelepült cég megtalálta nálunk számítását. Az 
ügyvezető részletesen ismertette az Ipari Park kínálta lehetősé-
geket, előnyöket, az önkormányzat biztosította kedvezményeket 
a lehetséges befektetők képviselőinek.	

A sikeres bemutatkozás végeztével az érdeklődők közül 
többen fontosnak tartották, hogy személyesen is konzul-
táljanak dr. Juhász �nikővel. A polgármester a remények 
szerint eredményeket hozó kapcsolatfelvételeket követő-
en válaszolt kérdéseinkre.
- Milyen elképzelésekkel vett részt a „CITYINVEST”-en te-
lepülésünk? Elégedett a bemutatóval? 
- Azzal a céllal jöttünk, hogy stratégiai céljaink megvalósításá-
hoz keressünk partnereket. A 2007-13 közötti időszak felada-
tait négy pontban fogalmaztuk meg, ezek gyakorlatilag azt a 
célt szolgáljak, hogy Törökszentmiklós lakosságmegtartó ereje 
növekedjen. Kiemelten kezeljük a befektetés-ösztönzést, a 
munkahelyteremtést, melyhez az Ipari Park bővítése teremthet 
leginkább lehetőséget. Szerepel a sorban a városközpont reha-
bilitációja, hiszen fontos, hogy élhetőbbé váljon településünk. 
A prioritások közé tartozik a gyógyvízkincsünkre, a strand-
fürdő adottságaira épülő idegenforgalom, egészségturizmus 
alapjainak megteremtése. A negyedik stratégiai célkitűzés az 
energiaracionalizálási programunk megvalósítása alternatív 
források kihasználásával. Úgy érzem és a visszajelzésekből is 
azt tapasztalom, hogy sikeres volt a sok előkészítő munkával 
összeállított bemutatkozásunk, tehát elégedett vagyok vele.
- Néhány perce ért véget a bemutató, és ahogy láttuk, a 
hallgatóság soraiból többen azonnal megkeresték. Meg-
tudhatunk-e róluk valamit?
-  Nagy örömmel mondhatom el, hogy francia, orosz és oszt-
rák befektetők képviselőivel sikerült egyeztetéseket folytatni. 
Leginkább a termálvizünk keltette fel az érdeklődést, ezzel 
kapcsolatban például szállodaépítéssel és a gyógyvíz hasz-
nosításával kapcsolatban érdeklődtek. Emellett az alternatív 
energiaforrások közül a szélerőmű és a biomassza haszno-
sítása után érdeklődtek az osztrák és orosz befektetők meg-
bízottjai. Remélem, hogy a mostani egyeztetéseket továbbiak 
követik, és hamarosan valóban „elérkezik” a városba a fejlesz-
tési lehetőség!
	 	 	 	 	 	 	 	
	 	 	 	 	 Turcsányi	János
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SikereS bemutatkozáS

Az alapos előkészítő munka eredményeként sikeres volt városunk 
delegációjának bemutatója
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A képviselő-testü-
let tagjai közül áp-
rilisban �zabó Pé-
ter önkormányzati 
képviselő válaszolt 
lapunk kérdéseire. 
-Az előző ciklusban 
külső bizottsági tag-
ként dolgozott.
Tudatosan készült a 
képviselőségre? 

-2002-2006 között a Városfejlesztési Bizott-
ság munkájában vettem részt. Az, hogy 2006-
ban képviselő lettem, lehettem, nagyban 
köszönhető annak, hogy az előző 4 évben a 
bizottsági munka révén megismertem a kép-
viselőket, munkájukat. Ilyen értelemben ez jó 
felkészülési lehetőség volt. Persze mindenre 
nem lehetett készülni. Most látom igazán a 
különbséget, s a nehézséget abban, hogy a 
bizottságnak a döntéseit nem csak meghozni 
kell,	azt	meg	kell	ismertetni,	el	kell	fogadtatni	
a képviselőtársakkal. Előfordul, hogy egy-
egy kérdésben a bizottsági vélemények sem 
egyeznek meg, s ilyenkor döntéseink helyes-
ségéről meg kell győznünk másokat, érvelni 
kell mellette. Ebből adódóan a testületi ülés 
és a bizottsági munka légköre, olykor hang-
neme is, jelentősen különbözik egymástól. 
A testületi üléseken apróbb finomításokra, 
egyeztetésekre van lehetőség, olyan lénye-
ges, tartalmi módosítások elfogadására, me-
lyek előzetesen nem kaptak előterjesztői, bi-
zottsági támogatást, kevés az esély. Ezért is 
tartom fontosnak, hogy akár már a bizottsági 
ülést megelőző előkészítő munkában is részt 
tudjunk venni, és már ekkor egyeztessük ál-
láspontjainkat! 
-Mit vár Öntől a Lokálpatrióta Egyesület? Mi-
lyen várost szeretnének látni?
-A Lokálpatrióta Egyesület egy dinamikusan 
fejlődő, rendezett, szép várost szeretne látni, 
ezért ennek a megteremtésén, alapjainak le-
rakásán fáradozunk. Egy olyan várost, ahol 
biztos egzisztencia teremthető, ahol a török-
szentmiklósiak jól érzik magukat, ahová az 
elszármazottak szívesen térnek vissza. Tud-
juk, hogy ettől még nagyon távol állunk, de ezt 
az állapotot szeretnénk megközelíteni, ezért 
dolgozunk.
Kiemelten	 foglalkozom	 a	 kommunális	 hulla-
dék kezelésével összefüggő ügyekkel. Na-
gyon nagy változás történt 2007-ben, de az 
újonnan jelentkező problémákat is meg kell 

oldanunk. Gondot okoz a vállalkozások kom-
munális hulladékának elszállítása, az építési 
törmelék,  a zöldhulladék kezelése. Félreértés 
ne essék, a probléma az, hogy pl. 3,5 m3 épí-
tési törmelék elszállíttatása a megrendelőnek 
jelenleg 25-30 ezer Ft-jába is kerülhet. Ezt a 
díjat pedig a vállalkozások, a lakásukat fel-
újítók nem tudják megfizetni. Sajnos ezért is 
egyre több az illegális szemétlerakó, melyek 
felszámolása nem kis feladat. Keressük, ke-
resnünk kell a díjtételek csökkenését eredmé-
nyező lehetőségeket, módszereket.
-Idén milyen változások várhatók a fejlesztés 
terén, mivel növekedhet a komfortérzetünk?
-Költségvetésünk korlátozza lehetőségeinket. 
Látványos, nagy horderejű beruházásokat az 
önkormányzat pénzügyi helyzete nem tesz le-
hetővé. A megszorító intézkedések nem csak 
a családokat, de bennünket is nehéz helyzet-
be hoztak. Idén a szükségesnél kisebb mér-
tékben tudjuk útjainkat, járdáinkat felújítani. 
Önkormányzati fenntartású intézményeink fel-
újítása, fejlesztése nagyban függ a pályázati 
lehetőségek sikeres kihasználásától, a terve-
zett önkormányzati bevételek teljesülésétől. 
Ugyanakkor vannak jó és követendő példák 
is. A tavaly elindult Panel Programban a Fáy 
ltp. I-es épülete új homlokzatot kapott. Idén is 
folytatódhat ez a folyamat, a költségvetésünk 
5 millió Ft-ot biztosít kamatmentes visszatérí-
tendő kölcsön formájában erre a célra. Az így 
felújított épületek jelentősen javítanak a város 
megjelenésén,	arculatán.	
Az egykori Lukács Mozi újból a kulturális élet 
egyik központjává válhat. A filmvetítések 
mellett teret ad majd kiállításoknak, s remé-
nyeim	szerint	koncerteknek	és	más	kulturális	
rendezvényeknek is. Közterületeinket, parkja-
inkat rendezettebbé fogjuk tenni, folytatjuk a 
virágosításokat
.-Örök téma, hogy mi lesz a stranddal? Egyál-
talán, kinyithat- e idén?  
-Nagyon aktuális a kérdés. A napokban elkez-
dődött a gyógymedence felújítása. A közel 27 
millió ft-os beruházás a  tervek szerint május 
15-re befejeződik. Így 2007-ben is kinyithat 
a strand. Igaz, hogy csak egy medencével, 
de az már az EU. előírásainak megfelelő 
lesz. Azt a minimális célt sikerült elérnünk, 
hogy	 a	 strandra	 ne	 kelljen	 lakatot	 tenni.	 Az	
elvesztegetett éveket sajnos nem lehet egyik 
pillanatról a másikra behozni. Ha nem sike-
rül befektetőt találni, akkor önerőből, de meg 
kell oldanunk a fejlesztéseket az elkövetkező 

években is.
 -Rövid távon mely célok megvalósítását tartja 
a legfontosabbank?
A legfontosabb a csatorna-beruházás mielőbbi 
befejezése. Sajnos számítani lehet arra, hogy 
a műszaki átadás után is lesznek problémák. 
Megnyugtató módon kell rendezni a Piramis 
Center építése körüli gondokat. Érvényt kell 
szereznünk a város érdekeinek, hogy azok a 
beruházások, amelyek elkezdődtek, viszony-
lag rövid idő alatt, az eredeti terveknek megfe-
lelően fejeződjenek be. Javítani kell a hivatal 
és a képviselők munkakapcsolatán. A bizalmi 
légkört erősíteni kell, sok esetben szemléletet 
kell váltani, mert eredményes munkát csak 
így lehet végezni.
-Milyen célokat fogalmazott meg hosszabb 
távra?
-Képviselőként szeretnék közreműködni olyan 
rendeletek, intézkedések meghozatalában, 
melyek stratégiailag meghatározzák Török-
szentmiklós jövőjét, városunk arculatát. Ke-
resni fogom azokat a lehetőségeket, melyek 
biztosítják, hogy a helyi beruházásoknál a tö-
rökszentmiklósi vállalkozások minél nagyobb 
szerepet kaphassanak. Elfogadhatatlan, hogy 
alvállalkozóként sok esetben nem kapják meg 
pénzüket, veszélyeztetve ezzel működőké-
pességüket, a helyi munkahelyeket. Fizetési 
garanciákra van szükség. A köztisztasággal, 
környezetvédelemmel folyamatosan foglal-
kozni kell. A temetők állapotának javításá-
ban együtt kell működnünk az egyházakkal. 
Meg	 kell	 tartani	 az	 oktatás,	 a	 szociális	 ellá-
tások színvonalát, sőt elengedhetetlen azok 
fejlesztése. Tudomásul kell vennünk, hogy 
több esetben versenyhelyzet alakult ki már a 
környező településekkel, régiókkal is, melyen 
ha elbukunk, veszélyeztetjük városunk fejlő-
dését, jövőjét. Tenni kívánok azért, hogy Tö-
rökszentmiklós régi múltjához, értékeihez és 
hagyományaihoz híven egy jól működő város 
legyen, amelyre újból felfigyelhet az ország 
lakossága is. Gondolok itt pl. Kuncze Imre	és	
Erdélyi Kálmán főjegyzők időszakára, ami-
kor országos elismertsége volt városunknak, 
vezetőinknek. Egy –egy esemény kapcsán 
városunkhoz köthetünk bizonyos értékeket, 
értékrendeket, ill. elősegíthetjük a miklósiak 
Törökszentmiklóshoz való kötődését is.
Nem mondom, hogy ez 1-2 éven belül meg-
valósítható, de szeretném, ha hamarosan is-
mét így lenne!     
	 	 	 Bukta	Ágnes



Koltay Gábor  legú-
jabb történelmi do-
kumentumfilmjének	
helyi bemutatóján, 
két év után is-
mét városunkban 
köszönthettük a 
neves alkotót. Már-
cius 26-án a  Lukács 
Mozgóban telt ház 
előtt vetített Horthy 
a kormányzó című 
film előtt a rendező 
osztotta	meg	gondo-
latait múltról, jelenről 
és jövőről a közön-
séggel.	
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Strandfürdő-fejlesztés
Törökszentmiklós stratégiai céljai között szerepel a helyi strandfürdő 
idegenforgalmi célú fejlesztése. A gyógy- és termálvízkincsre alapozva 
hazai és külföldi befektetőket vár a település, amely közben maga is 
igyekszik a létesítmény felújítását előmozdítani. 
Március első napjaiban jelent meg az Észak-alföldi Regionális Fejlesz-
tési Tanács területi kiegyenlítést szolgáló önkormányzati fejlesztések 
támogatására vonatkozó pályázati kiírása, melynek keretében a telepü-
léseknek lehetősége nyílik közfürdők korszerűsítésére is támogatást igé-
nyelniük. A törökszentmiklósi Polgármesteri Hivatal példás gyorsasággal 
reagált a kiírásra, majd a képviselő-testület soron kívüli ülésen döntött a 
pályázaton való részvételről. 
Ennek keretében a Városi Strandfürdő ülőpados gyógymedencéjét kí-
vánják felújítani 26,5 millió forintból. Az igényelt támogatás ennek 70 
százaléka, 18,6 millió Ft, az önerő 7,9 millió Ft. 
Mivel a fürdő idegenforgalmi célú, hosszú távú fejlesztése a gyógy- és 
termálvízre, a parkosított környezetre, a hozzá kapcsolódó kempingre 
alapozva stratégiai célja az önkormányzatnak, minden a létesítményt 
szebbé, modernebbé tévő beruházás növelheti annak vonzerejét a le-
hetséges befektetők számára. 

Piramis Center
Lapzártáig továbbra sem folyik munka a Törökszentmiklós központjában 
épülő Piramis Center bevásárló-központ területén. A február közepére 
tervezett műszaki átadás elmaradt, az alvállalkozók hiába várnak pén-
zükre. Közben az illetékes kunhegyesi építési hivatal, majd a megyei 
közigazgatási hivatal hivatalosan is leállította az építkezést, mivel az ere-
deti tervektől eltérő kivitelezésről szereztek tudomást. A megyei napilap 
információi szerint a kétszintesre tervezett Piramis Centert a beruházó 
egy emeletesre építené. Az építtetőknek április 20-ig be kell nyújtaniuk a 
módosított terveket, addig tehát szinte biztosan nem folytatódik a munka. 
Az alvállalkozóknak az eddig elvégzett munka fejében több millió forinttal 
tartozik az építtető. A  beruházó cég a napilapnak nyilatkozva különböző 
kifogásokat sorolt fel az építkezés félbemaradása miatt.
	

Filmbemutató

KözéletKK

A tavalyi évhez hasonlóan, Törökszentmiklós város és kistérsége újból 
részt vett  Budapesten, a március végén megrendezett Utazás 2007 
turisztikai kiállításon, amely a „zöldturizmus”-t tűzte zászlajára. A négy 
napos rendezvény , színes  programokkal,  fellépőkkel, és számos 
utazási ajánlattal  várta az érdeklődőket. Városunk képviseletében a 
Dalma Dance Club és a Miklós Néptáncegyüttes  kamaracsoportja mu-
tatkozott be. A vásáron legfőbb célunk városunk kulturális életének, 
hagyományainak  és idegenforgalmi lehetőségeinek  megismertetése 
volt a nagyközönséggel, akik reményeink szerint a jövőben nagyobb 
számban látogatnak el hozzánk és a környező településekre!

Sírrongálás, gyors rendőri intézkedés
A gyors felderítés eredményeként egy hét alatt megtalálták a rendőrök 
a református temetőben március közepén 52 síremléket megrongáló 
három fiatalt. Az egy fiatal- és két gyermekkorú fiú az eddig beszer-
zett adatok szerint heccből követte el tettét- hangzott el a nyomozás 
eredményeiről tartott sajtótájékoztatón a Városi Rendőrkapitányságon. 
Szabó József esperes elmondta, hogy egy egri sírköves felajánlotta 
térítésmentes segítségét a megrongált síremlékek helyreállításához. A 
helyi református egyházközség nevében az ügy felderítésében élenjá-
ró két rendőrnek jutalmat adott át az esperes. 

Utazás 2007

Polyák Lajos	és	Tóth Csaba kerítette kézre a sírrongálókat



	 Száz évvel ezelőtt 1907. február 
3-án halt meg Vadai Ferenc	 református	
lelkész, a Törökszentmiklósi Református 
Egyházközség egyik legnagyobb alakja. 
1875-től 1907-ig vezette a miklósi reformá-
tus közösséget, a hívek közszeretetében 
és- tiszteletében, mindenki által elismerve. 
1882-ben a református egyházközség a 
város segítségével megújította a villám-
sújtotta templomtornyot, a tűzőr szobáját 
és az erkélyt is ekkor alakították ki. Vadai 
Ferenc átfogó leírást készített a városról ez 
alkalommal, amelyet az új toronygömbben 
helyeztek el. (A 125 évvel ezelőtti Miklóst 
részletesen bemutató leírást elolvashatja 
a kedves Olvasó a 2007. évi miklósi kalen-
dáriumban.) Az egyházi elfoglaltságok mel-
lett aktív részese volt a helyi közéletnek is. 
Alapító tagja és első főparancsnoka lett az 
1875-ben – országosan is az elsők között- 
megalakult tűzoltóegyletnek és több más 
civil szervezetnek, akkori nevén körnek, 
egyletnek is vezető személyisége volt. A 
Vadai Ferenc halála miatti gyász az egész 
Tiszántúlra kiterjedt, a miklósiak pedig köz-
adakozásból állítottak síremléket végső 
nyughelye fölé. A református egyházközség 
a városvédők segítségével díszes ková-

csoltvas-kerítéssel kívánja körülkeríteni a 
nagyhírű lelkész sírját, és a 100 éves évfor-
dulón az 1907-ben megjelent Vadai Ferenc 
– emlékfüzetet is újra megjelenteti. 
	 	Ugyancsak	100 évvel ezelőtt, 1907. ápri-
lis 13-án a miklósi római katolikus egyház 
is gyászba borult. Meghalt Pánthy Endre	
egykori törökszentmiklósi plébános, válasz-
tott püspök, akiről még életében utcát és 
teret neveztek el városunkban, s a katoli-
kus hívek szinte szentként tisztelték. 1854-
től 1860-ig, tehát mindössze hat évig volt 
plébános Törökszentmiklóson, de amikor 
1860-ban visszament Bartakovics Béla	 ér-
sek mellé Egerbe, már tudta, a szíve örökre 
itt maradt. 1879-80-ban óriási költséggel 
160.000 korona értékben emeletes leányis-
kolát –  Pánthy-intézet- építtetett, s az iskolát 
a működéséhez szükséges alapítvánnyal is 
ellátta. 1885-ben Törökszentmiklós díszpol-
gári címmel köszönte meg az iskolaalapí-
tást az egykori miklósi plébánosnak. Pánthy 
Endre jótékonysága egyébként országos 
hírnévnek örvendett, sőt Bonnaz	 csanádi	
püspök mellett a legjótékonyabb főpapnak 
nevezte a korabeli sajtó. Az új kéttornyú 
templom építéséhez is fejedelmi összeggel, 
50. 000 koronával járult hozzá. Megérhette 
a gyönyörű, katedrálisméretű templom el-
készültét, végrendeletében e művét jelölte 
temetkezési helyéül. Pánthy Endre Tállyán 
született, élete nagy részét Egerben élte 
le, de lélekben törökszentmiklósivá vált, 
és miklósiként halt meg 1907-ben. A római 
katolikus egyházközség emlékévet hirdetett 
a kiváló főpap előtt tisztelegve, alakulófél-
ben van a Pánthy Endre Alapítvány, készül 
a Pánthy Endre-emlékkönyv, s merész 
vágyaink között egy életnagyságú szobor 
felállítása is szerepel, örök emlékezetül e 
nagyszerű emberre.     
  Szintén 100 évvel ezelőtt, 1907. szeptem-
ber 14-én adta át Kiss István főjegyző régi 
kifejezéssel „ Törökszentmiklós közönsé-
gének” az alvégesi, Hunyadi úti ( katolikus) 
és a felvégesi, Arany János úti (reformá-
tus) ikeróvodákat. Az intézmények minden 

szükséges felszereléssel rendelkeztek, és 
rendkívüli népszerűségre tettek szert úgy a 
megnyitás évében, mint az elmúlt száz esz-
tendőben. Nyugodtan kijelenthetjük, hogy 
a fél város e két óvoda falai között töltötte 
kisgyermekkorát. Mindkét óvoda óvónői 
változatos programokkal (előadások, kiál-
lítások, találkozók, stb.) ünneplik a cente-
náriumot, amely ünnepségsorozat  2007 
szeptemberében éri el csúcspontját, ekkor 
fog ugyanis megjelenni a két óvoda történe-
tét bemutató könyv. 
	 80 évvel ezelőtt épült fel városunk há-
rom meghatározó épülete, amelyek hál’ 
Istennek a mai napig megmaradtak, igaz 
kisebb-nagyobb változásokkal. 1927-ben 
jött létre tehát a Királyi Járásbíróság,  (ma 
a Bercsényi Miklós Gimnázium kollégiuma) 
a polgári fiúiskola, (ma a Petőfi Sándor Ál-
talános Iskola) és a Lukács Mozgó állandó 
épülete szintén erre az évre készült el, ami 
ma is moziként működik. Az első kettő Er-
délyi Kálmán főjegyző tevékenységének 
köszönheti létrejöttét, az épületek tervezője 
homoródi Nagy Lajos volt. 
A Királyi Járásbíróságot Nagy Károly, Lip-
ták János és Fratricsevics Ernő, a Polgári 
Fiúiskolát Alföldy József és Sípos István	
építőmesterek építették. A Lukács Mozgó 
magánintézményként működött, Lukács 
Miklós- akinek apja Lukács József 1913-
ban az első állandó mozit hozta létre váro-
sunkban- volt az építtető. 
  A 80 éves évfordulón a kollégium bejárata 
melletti „előkerteket” parkosítani fogja a vá-
rosvédő egyesület, a Petőfi iskola felújítása 
idén is folytatódik, a mozi pedig a tervek 
szerint	 Hajnal Laci barátunk vezetésével 
egy igazi, élő kulturális centrummá változik. 
S mit írhatunk cikkünk végére az évfordulók-
kal kapcsolatos kisebb-nagyobb tervekkel 
kapcsolatban? Azt, hogy megvalósításuk 
váljon mindannyiunk hasznára és örömére, 
s reméljük, a nem kevés munkát, valamint 
a leendő ünnepeket közösségi élményként 
együtt élhetjük majd át. Így legyen!   
	 	 	 Galsi Zoltán

�árosunk évfordulói 2007-ben (II. rész)
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�apjainkban reneszánszát 
éli a régi-új nyelv, az �sz-
perantó. Az ismét az érdek-
lődés középpontjába került 
nyelvről viszont kevés in-
formációval rendelkeznek a 
nyelvet tanulni, nyelvvizsgát 

megszerezni kívánó középiskolások, főiskolások, egyete-
misták. Az eszperantó nyelv múltjáról, jelenéről és jövőjé-
ről Eszényi Józsefet, a Magyarországi �szperantó �zövet-
ség alelnökét kérdeztük, aki jelenleg Törökszentmiklóson, 
a városi könyvtárban tart eszperantó tanfolyamot.

-Ön mióta foglalkozik az eszperantóval?
-16 éves korom óta foglalkozom a nyelvvel. Vezetője vagyok a 
szolnoki Barátság Eszperantó Egyesületnek és az Eszperantó 
Klubnak, illetve a Magyarországi Eszperantó Szövetség alelnö-
ke vagyok.
-Törökszentmiklóson mennyien vesznek részt a tanfolyamon?
-Szeptemberben két csoport indult, és a későbbiekben is terve-
zem továbbiak oktatását a városban.
-Milyen múltra tekint vissza az eszperantó nyelv?
-Ludwig Zamenhof lengyel szemorvos alkotta meg a nyelvet 
1887- ben. Tehát egy mesterséges nyelvről van szó, amely 
több mint száz éves!
-Mivel magyarázható a nyelv egyre növekvő népszerűsége?
-Rendkívül logikus, könnyen tanulható nyelv. Az alapszókincse 
a latinból származtatható, de nagyon sok szót vett át különbö-
ző nemzeti nyelvekből, az angolból, németből és a franciából. 
Más, nemzeti nyelvekhez képest ötször-tízszer gyorsabban 
megtanulható, és államilag elismert élő idegen nyelvként elfo-
gadják a felsőfokú intézmények is!
-Én úgy tudtam, hogy az eszperantót nem fogadják el az egye-
temeken, főiskolákon.
-Tévhit! A Magyar Tudományos Akadémia Nyelvtudományi 
Intézetének 2004. január 6-án kelt állásfoglalása szerint az 
eszperantó nyelv élő idegen nyelvnek minősül. Ahol a nyelvi 
előfeltétel államilag elismert, élő idegen nyelv, ott el kell fogad-
niuk, mivel egyenértékű bármely más nemzeti nyelvből szerzett 
nyelvvizsgával.
-Lehet e belőle nyelvtanári diplomát szerezni, mint mondjuk az 
angol nyelvből?
-Természetesen igen, és nem is akárhol. Az ELTE Bölcsészet-
tudományi Karán, az Általános és Alkalmazott Nyelvészeti Tan-
széken. Ez meglepő lehet azok számára, akik mosolyognak az 
eszperantó név hallatán.
-Mennyien beszélik. a világon?
- Jelenleg kb. 10 millióan, és nagyon sok országban működik 
eszperantó szövetség.
-Magyar szépirodalmi művek jelennek-e meg eszperantó nyel-
ven?
-Természetesen. A Bánk bánt és az Egri csillagokat Kínában, 
pl. eszperantó nyelven ismerték meg. Számomra a legkedve-
sebb emlék az volt, amikor egy hazánkba látogató amerikai 
eszperantista azzal lepett meg, hogy az ő kedvenc magyar köl-
tője Petőfi Sándor. Azt hiszem ez magáért beszél.

-Hogyan ítéli meg az eszperantó nyelv jövőjét? Lehet-e mond-
juk közvetítő nyelv az Európai Unióban?
-Pozitívan látom e nyelv jövőjét, hiszen ezért küzdünk. Az Eu-
rópai Parlamentben Malgorzata Handzlik néppárti képviselő is 
ezért dolgozik. Gondoljon bele, mondjuk egy észt, lengyel vagy 
magyar mindig alárendelt szerepbe kerülne, ha a közvetítő nyel-
vet valamelyik nagy nemzet nyelve jelentené. Az angol, német 
vagy francia nyelvet egy észt, lengyel vagy éppen egy magyar 
soha nem fogja olyan jól beszélni, mint egy angol, német vagy 
francia anyanyelvű. Nem is beszélve a nyelvtanulás anyagi hát-
teréről. Azt meg személy szerint igazságtalannak tartom, hogy 
a kisebb nemzetek tanulják meg a nagy nemzetek nyelvét, ha 
érvényesülni akarnak. Az eszperantó esetében mindkét beszél-
gető fél egyenlő esélyekkel indul, hiszen azt mindenkinek tanul-
nia kell. Tehát az eszperantó egyenjogúságot biztosít. A többi 
már nem rajtunk múlik.
     Fejes Zsolt

Hasznos képességek

 A Kölcsey Ferenc Általános Iskola sikeresen pályázott 
2005 szeptemberében a kompetencia-alapú oktatás bevezeté-
sére, melyet az Európai Unió és Magyarország is támogat. A 
megnyert 18 millió forintot az új módszer adaptálására, digitális 
taneszközök vásárlására, pedagógusok továbbképzésére, a 
programban részt vevő tanulók taneszközeire fordítjuk.
Ezek a korszerű tanításszervezési eljárások teszik lehetővé, 
hogy a tanítványok elsajátítsák a mindennapi életben hasznos 
képességéket, készségeket, melyek segítenek megfelelni a 
munkaerőpiaci elvárásoknak.  Fontos feladat az iskola pedagó-
gusainak felkészítése az új oktatási tartalmak és a módszertani 
kultúra befogadására és fejlesztésére, mellyel javítani kívánja 
az egyes társadalmi csoportok, rétegek versenyképes tudás-
hoz való hozzáférését.
A programban résztvevő osztályok a 2006/2007-es tanévben: 
1.b osztály - osztályfőnöke: Körmöndiné Giricz Irma; 5.c osztály 
- osztályfőnöke: Gulbert Katalin.
Mindkét osztályban a szövegértés-szövegalkotás modul került 
bevezetésre, az 5. osztályban kiegészül a matematikai logika 
és a szociális, életvitel és környezeti kompetenciákkal.
A programban részt vevő nevelők:
Dr. Szabó Jánosné projektmenedzser, Ferencz Jánosné szak-
mai felelős, Oravecz Mihályné pénzügyi vezető, Körmöndiné Gi-
ricz Irma 1. osztály szövegértés-szövegalkotás kompetencia, 
H.Tóthné Nagy Katalin 1. osztály szövegértés-szövegalkotás 
kompetencia, Gulbert Katalin 5. osztály szociális, életvitel, kör-
nyezeti kompetencia, Görömbei Zoltánné 5. osztály szociális, 
életvitel, környezeti kompetencia, Csemányné Maródi Ildikó  
5. osztály matematikai logika kompetencia, Balázs Margit  
5. osztály szövegértés-szövegalkotás kompetencia.
 Ezekben az osztályokban ugyanazt a tananyagot 
tanulják a diákok, azonban más tankönyvekből és új mód-
szerekkel. A program bővelkedik csoportos tevékenységek 

KKK
„Mi volas lerni Esperanton”
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lehetőségében, amelyek rugalmassá és élvezetessé teszik 
a tanórákat. Az eltelt rövid időszak tapasztalatai nagyon ked-
vezőek, mind a pedagógusok, mind a programban résztvevő 
diákok részéről.
 Pályázatunkban vállaltuk, hogy a kompetencia-ala-
pú oktatást városunk és a térség iskoláinak bemutatjuk, a 
nyilvánosságot biztosítjuk. Erre jó lehetőséget láttunk a Vá-
rosi Pedagógiai Napok alkalmával, ezért 2007. március 27-től 
29-ig nyílt napokat tartottunk. A három nap lehetőséget adott 
az érdeklődő pedagógusoknak, iskolai vezetőknek, hogy 
megismerjék a Kölcsey Ferenc Általános Iskolában folyó új 
módszereket, a kompetencia-alapú oktatást.

    Ferencz Jánosné

          igazgató

    (fizetett hirdetés)
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